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1. ΕΙΣΑΓΩΓΗ 

1.1 Σύντομη Περιγραφή του Έργου 

Ο Δήμος Παύλου Μελά  υιοθέτησε την ιδέα των Σχεδίων Βιώσιμης Αστικής Κινητικότητας (ΣΒΑΚ) 

και έτσι μέσω της εκπόνησης του έργου αυτού στοχεύει στην ανάπτυξη του ΣΒΑΚ Δήμου Παύλου 

Μελά  με ορίζοντα 20ετίας. 

Η κατάσταση στον Δήμο Παύλου Μελά  χαρακτηρίζεται γενικά από αξιοσημείωτη χρήση των 

ιδιωτικών οχημάτων, εις βάρος των πιο φιλικών προς το περιβάλλον μέσων μεταφοράς, με το 

επακόλουθο πολυάριθμων αρνητικών εξωτερικών παραγόντων που προκαλούνται από αυτή 

την ανισορροπία. Ως εκ τούτου είναι επείγουσα ανάγκη για κατάλληλη αποκατάσταση και ανα-

διάρθρωση. 

Σκοπός του έργου είναι η ανάπτυξη ενός Σχεδίου Βιώσιμης Αστικής Κινητικότητας με βάση τις 

διεθνώς υιοθετημένες αρχές, οι οποίες εφαρμόστηκαν και εφαρμόζονται επιτυχώς σε διάφορες 

ευρωπαϊκές πόλεις τα τελευταία χρόνια. Τα ΣΒΑΚ, σε αντίθεση με άλλες προηγούμενες παραδο-

σιακές προσεγγίσεις γενικών σχεδίων μεταφορών, θεσμοθετούν τόσο μεθοδολογικές όσο και 

κοινωνικές πτυχές του σχεδιασμού των μεταφορών υπό την εξέταση της κοινής λογικής σχετικά 

με τις υπάρχουσες ελλείψεις των συστημάτων μεταφορών στις αστικές περιοχές. Ένα ιδιαίτερο 

επίσης χαρακτηριστικό των ΣΒΑΚ αφορά στις προσπάθειες ευαισθητοποίησης και συναίνεσης 

μεταξύ όλων των εμπλεκομένων μερών (φορέων και πολιτών), με στόχο την προώθηση της 

ενεργού συμμετοχής στη διαδικασία ανάλυσης προβλημάτων, ανάπτυξης στόχων και καθορι-

σμού λύσεων, οι οποίες τελικά θα επηρεάσουν σε μεγάλο βαθμό την επιτυχία του όλου εγχειρή-

ματος. 

Το ΣΒΑΚ Δήμου Παύλου Μελά  θα ακολουθήσει τους Γενικούς Στρατηγικούς Στόχους όπως ορί-

ζονται από τη Λευκή Βίβλο της ΕΕ για τις μεταφορές και τις κατευθυντήριες γραμμές για τα ΣΒΑΚ, 

όπως και τους Ειδικούς Στρατηγικούς Στόχους που έχουν διατυπωθεί στο Τεύχος Τεχνικών Δεδο-

μένων (ΤΤΔ) του έργου. Οι γενικοί στρατηγικοί στόχοι του έργου συνοψίζονται στα εξής: 

 Οικονομική αποδοτικότητα των δικτύων μεταφορών για τη διακίνηση προσώπων και α-

γαθών 
 Περιβαλλοντική βιωσιμότητα μέσω της συστηματικής μείωσης ατμοσφαιρικών ρύπων 

που σχετίζονται με την κυκλοφορία 
 Προσβασιμότητα και κοινωνική ένταξη για όλους τους πολίτες μέσω της διάθεσης εναλ-

λακτικών τρόπων μετακίνησης που θα επιτρέπουν την πρόσβαση σε βασικούς προορι-

σμούς και υπηρεσίες 
 Ασφάλεια – υψηλοί όροι ασφάλειας κατά τη χρήση και λειτουργία του συστήματος με-

ταφορών 
 Ποιότητα Ζωής μέσω της βελτίωσης του αστικού χώρου προς όφελος του πολίτη αλλά 

ταυτόχρονα και της κοινωνίας στο σύνολό της. 

Η ανάπτυξη του ΣΒΑΚ Δήμου Παύλου Μελά  θα ακολουθήσει τα εξής βασικά βήματα: 

 Ανάλυση της τρέχουσας κατάστασης σε ότι αφορά στην κινητικότητα και στις επιπτώ-

σεις της κινητικότητας 

 Προβλέψεις για μελλοντική ανάπτυξη (κοινωνικο-δημογραφική, οικονομική, χωρική) 

 Προσδιορισμός τρεχουσών και μελλοντικών ελλείψεων και προβλημάτων (σύμφωνα με 

τους στόχους) 
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 Ανάπτυξη στρατηγικών συνεκτικής λύσης (στο πλαίσιο καθορισμένων στόχων και επι-

θυμητών επιτευγμάτων) 

 Αναγνώριση και καθορισμός μέτρων και έργων (βάσει κριτηρίων οικονομικής αποδοτι-

κότητας και περιβαλλοντικών στόχων) σε όλους τους τομείς μεταφορών 

 Επιλογή μέτρων και έργων (βάσει αξιολόγησης και εκτίμησης) 

 Εκτίμηση των αναμενόμενων προϋπολογισμών 

 Καθορισμός ενός σταδιακού σχεδίου εφαρμογής και της αλληλουχίας υλοποίησης των 

μέτρων και έργων ανάλογα με την αναμενόμενη ανάπτυξη και τους διαθέσιμους προϋ-

πολογισμούς μέχρι τον χρονικό ορίζοντα 20ετίας. 

1.2 Σκοπός του Παραδοτέου 

Στόχος του παρόντος παραδοτέου είναι η αποτύπωση του συνόλου των δράσεων δημοσιότη-

τας που πραγματοποιήθηκαν στην πρώτη αυτή φάση του έργου, που στόχο είχαν την «εισα-

γωγή» στο έργο των εμπλεκομένων φορέων και πολιτών, αλλά και την παρότρυνσή τους να 

συμμετάσχουν μέσω της κατάθεσης απόψεων/ προτάσεων που θα ληφθούν υπόψη τόσο στην 

καταγραφή & αξιολόγηση της υφιστάμενης κατάστασης (Παραδοτέο 1-Π5.2) όσο και στη δια-

μόρφωση του οράματος βιώσιμης κινητικότητας (Παραδοτέα 1-Π6-1 & 1-Π6-2). 

Οι δράσεις που πραγματοποιήθηκαν από τον Ανάδοχο σε στενή συνεργασία με την Αναθέ-

τουσα Αρχή, ήταν σύμφωνες με τα όσα προβλέπονταν από την Τεχνική Προσφορά του Αναδό-

χου και εξειδικεύτηκαν/ προσδιορίστηκαν σε λεπτομέρεια από τον Ανάδοχο μέσω της υποβολής 

της Αρχικής Έκθεσης του έργου (Παραδοτέο 1-Π1-1) και του Σχεδίου Συμμετοχής Εμπλεκομένων 

Φορέων και Πολιτών (Παραδοτέο 1-Π2-1), τα οποία και έτυχαν της σύμφωνης γνώμης και απο-

δοχής της Αναθέτουσας Αρχής. 

Το παρόν Παραδοτέο είναι δομημένο ως εξής:  

 Στο Κεφάλαιο 1, ως εισαγωγή, αναφέρεται βασικά ο κύριος στόχος του παρόντος πα-

ραδοτέου.  

 Στο Κεφάλαιο 2 παρουσιάζεται το σύνολο των ενεργειών οργάνωσης και προετοιμα-

σίας της 1ης Δημόσιας Διαβούλευσης, κάθε μία από τις οποίες αποτελεί και τα Παραδο-

τέα του έργου 1-Π2-2 έως και 1-Π2-8.  

 Το Κεφάλαιο 3 περιλαμβάνει σύνοψη των αποτελεσμάτων της 1ης Δημόσιας Διαβούλευ-

σης, έτσι όπως αυτή προβλέπεται από το Σχέδιο Συμμετοχής Εμπλεκομένων Φορέων και 

Πολιτών ως ένα από τα Διαδραστικά Εργαλεία Συμμετοχής.  
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2. ΣΥΝΟΠΤΙΚΗ ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ ΤΩΝ ΕΝΕΡ-

ΓΕΙΩΝ ΟΡΓΑΝΩΣΗΣ ΤΗΣ 1ΗΣ ΔΗΜΟΣΙΑΣ 

ΔΙΑΒΟΥΛΕΥΣΗΣ 

Της 1ης Δημόσιας Διαβούλευσης προηγήθηκε σειρά ενεργειών προετοιμασίας από την Ανά-

δοχο, σε στενή συνεργασία με την Αναθέτουσα Αρχή, που συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

 Δημιουργία ιστοσελίδας του έργου (http://svak4pavlosmelas.gr/) και διαδεδομένων 

εργαλείων κοινωνικής δικτύωσης (https://www.facebook.com/SVAK4PavlosMelas και 

https://www.instagram.com/svak4pavlosmelas/) – Παραδοτέο 1-Π2-2 

 Δημιουργία του 1ου ηλεκτρονικού ερωτηματολογίου πολιτών & επισκεπτών του Δήμου 

(http://svak4pavlosmelas.gr/node/234) για την καταγραφή των βασικών προβλημάτων 

και απόψεων ιεράρχησης δράσεων που αφορούν στη βιώσιμη κινητικότητα – Παραδο-

τέο 1-Π2-3 (ανατρέξετε στο Παράρτημα 4.1 του παρόντος). Πρόκειται για ένα από τα 

ενημερωτικά εργαλεία εμπλοκής σύμφωνα με τα όσα προβλέπονται στο Σχέδιο Συμμετο-

χής Εμπλεκομένων Φορέων και Πολιτών (ανατρέξετε στο Παραδοτέο 1-Π2-1).  

Στόχος του ερωτηματολογίου είναι να καταγραφεί η άποψη φορέων και πολιτών σε ότι 

αφορά στις «επιδόσεις» του μεταφορικού συστήματος (ΙΧ, Δημόσιες Συγκοινωνίες, πεζή 

μετακίνηση και χρήση ποδηλάτου) του Δήμου Παύλου Μελά. Το ερωτηματολόγιο αυτό 

αποτελεί ένα χρήσιμο εργαλείο στα χέρια του Αναδόχου, προκειμένου όχι μόνο να κατα-

γράψει το αποτέλεσμα της ποιοτικής αξιολόγησης του συστήματος μεταφορών στα 

πλαίσια της διαβούλευσης, αλλά και να συγκεντρώσει ιδέες/ γνώμες/ προθέσεις των 

πολιτών με οργανωμένο τρόπο. 

Το ερωτηματολόγιο αναρτήθηκε στους δικτυακούς τόπους του Δήμου Παύλου Μελά 

(https://pavlosmelas.gr/) και του έργου (http://svak4pavlosmelas.gr/) στις 5 Απριλίου 

του 2022 προς ελεύθερη συμπλήρωση από κάθε ενδιαφερόμενο και προβλέπεται να μεί-

νει αναρτημένο για διάστημα τεσσάρων (4) μηνών περίπου, προκειμένου τα ευρήματά 

του να αξιοποιηθούν στην παρουσίαση της υφιστάμενης κατάστασης (Παραδοτέο 1-

Π5-2).  

 Δημιουργία υλικού δημοσιότητας από τον Ανάδοχο σε στενή συνεργασία με την Ανα-

θέτουσα Αρχή. Πρόκειται για ενημερωτικά εργαλεία εμπλοκής σύμφωνα με τα όσα προ-

βλέπονται στο Σχέδιο Συμμετοχής Εμπλεκομένων Φορέων και Πολιτών (ανατρέξετε στο 

Παραδοτέο 1-Π2-1). Το υλικό δημοσιότητας συντίθεται από τη δημιουργία: 

o του λογότυπου του έργου συνοδευόμενο από σχετικό σλόγκαν - Παραδοτέο 1-Π2-

4 (ανατρέξετε στο Παράρτημα 4.2 του παρόντος)  

o της 1ης έκδοσης ενημερωτικών φυλλαδίων (τουλάχιστον 300 αντίτυπα), τα οποία 

διανεμήθηκαν στον χώρο πραγματοποίησης της 1ης Δημόσιας Διαβούλευσης - 

Παραδοτέο 1-Π2-5 (ανατρέξετε στο Παράρτημα 4.3 του παρόντος) 

o της αφίσας του έργου (τουλάχιστον 30 αντίτυπα), τα οποία παραδόθηκαν στην 

Αναθέτουσα Αρχή προς τοιχοκόλληση - Παραδοτέο 1-Π2-6 (ανατρέξετε στο Πα-

ράρτημα 4.4 του παρόντος) 

o του Roll Up του έργου, το οποίο χρησιμοποιήθηκε κατά την 1η Δημόσια Διαβού-

λευση και θα αξιοποιηθεί ανάλογα και σε επόμενες εκδηλώσεις του έργου - Παρα-

δοτέο 1-Π2-7 (ανατρέξετε στο Παράρτημα 4.5 του παρόντος) 

http://svak4pavlosmelas.gr/
https://www.facebook.com/SVAK4PavlosMelas
https://www.instagram.com/svak4pavlosmelas/
http://svak4pavlosmelas.gr/node/234
https://pavlosmelas.gr/
http://svak4pavlosmelas.gr/


ΣΥΝΟΠΤΙΚΗ ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ ΤΩΝ ΕΝΕΡΓΕΙΩΝ ΟΡΓΑΝΩΣΗΣ ΤΗΣ 1ΗΣ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΔΙΑΒΟΥΛΕΥΣΗΣ 

 

 Σελίδα 7  

o του υλικού προετοιμασίας της 1ης Δημόσιας Διαβούλευσης (λίστα προσκεκλημέ-

νων1, πρόσκληση, ατζέντα, παρουσιάσεις2, τήρηση πρακτικών3). Οι προσκλήσεις 

και η ατζέντα απεστάλησαν από την Αναθέτουσα Αρχή με ηλεκτρονικό ταχυδρο-

μείο στο σύνολο των προσκεκλημένων εμπλεκομένων φορέων αλλά και αναρτή-

θηκαν στον ιστότοπο και στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης του έργου - Παραδοτέο 

1-Π2-8 (ανατρέξετε στα Παραρτήματα 4.6 έως & 4.8 του παρόντος) 

 Ο Ανάδοχος εν όψει της ανάπτυξης του Κοινού Οράματος του ΣΒΑΚ Δήμου Παύλου 

Μελά και σε εφαρμογή συγκεκριμένης μεθοδολογίας που ακολουθεί για τον σκοπό αυτό 

(ανατρέξετε στα Παραδοτέα 1-Π6-1 & 1-Π6-2), στα πλαίσια οργάνωσης της 1ης Δημό-

σιας Διαβούλευσης προχώρησε επιπλέον των παραπάνω και στη δημιουργία του 2ου 

ηλεκτρονικού ερωτηματολογίου (ανατρέξετε στο Παράρτημα 4.9 του παρόντος), μέσω 

του οποίου καλούνται φορείς και πολίτες να απαντήσουν σε συγκεκριμένα ερωτήματα 

προκειμένου να καταγραφούν οι επιδιώξεις τους / προσδοκίες για τον Δήμο Παύλου 

Μελλά του αύριο. Πρόκειται για ένα από τα ενημερωτικά εργαλεία εμπλοκής σύμφωνα 

με τα όσα προβλέπονται στο Σχέδιο Συμμετοχής Εμπλεκομένων Φορέων και Πολιτών (α-

νατρέξετε στο Παραδοτέο 1-Π2-1). 

Το συγκεκριμένο ερωτηματολόγιο, όπως και το 1ο, αναρτήθηκε στους δικτυακούς τό-

πους του Δήμου Παύλου Μελά (https://pavlosmelas.gr/) και του έργου 

(http://svak4pavlosmelas.gr/) στις 5 Απριλίου του 2022 προς ελεύθερη συμπλήρωση 

από κάθε ενδιαφερόμενο και προβλέπεται να μείνει αναρτημένο για διάστημα τεσσάρων 

(4) μηνών περίπου, προκειμένου τα ευρήματά του να αξιοποιηθούν στη διαδικασία δια-

μόρφωσης του οράματος (ανατρέξετε στα Παραδοτέα 1-Π6-1 & 1-Π6-2).  

 

 

 

 

 

 

 

                                                      

1 Προετοιμάσθηκε από την Αναθέτουσα Αρχή σε συνεργασία με τον Ανάδοχο 

2 Αφορά στην παρουσίαση του Αναδόχου στο πλαίσιο της 1ης Δημόσιας Διαβούλευσης 

3 Το αποτέλεσμα της τήρησης πρακτικών παρατίθεται στο Κεφάλαιο 3, στη συνέχεια 

https://pavlosmelas.gr/
http://svak4pavlosmelas.gr/
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3. 1Η ΔΗΜΟΣΙΑ ΔΙΑΒΟΥΛΕΥΣΗ 

2.1 Γενικά 

Η 1η Δημόσια Διαβούλευση με τίτλο «Σχεδιάζοντας μαζί για το μέλλον του Δήμου Παύλου Μελά» 

πραγματοποιήθηκε την 23η Ιουνίου του 2022, στα πλαίσια της οποίας τόσο η Αναθέτουσα Αρχή 

όσο και ο Ανάδοχος του έργου ενημέρωσαν τους εμπλεκόμενους φορείς και πολίτες του Δήμου 

Παύλου Μελά σχετικά με την εκπόνηση του ΣΒΑΚ και το πόσο σημαντικό ρόλο παίζει τόσο στην 

ανάπτυξη του Δήμου όσο και στην αναβάθμιση της ποιότητας ζωής των κατοίκων του.  

Παράλληλα, ο Ανάδοχος ενημέρωσε για τους στόχους και το αντικείμενο του έργου, το σύνολο 

των ερευνών, μετρήσεων και απογραφών που πραγματοποιήθηκαν με στόχο την καταγραφή 

της υφιστάμενης κατάστασης κινητικότητας, αλλά και για τον τρόπο εμπλοκής φορέων και πο-

λιτών στη διαδικασία κατάρτισης του ΣΒΑΚ. Επιπλέον, ενθάρρυνε φορείς και πολίτες να παρου-

σιάσουν τα προβλήματα κινητικότητας που αντιμετωπίζουν καθημερινά, καθώς και να προτεί-

νουν λύσεις που θα αναβαθμίσουν το επίπεδο της καθημερινότητάς τους, κάνοντας χρήση των 

εργαλείων κατάθεσης απόψεων που έχουν προβλεφθεί από το έργο (έρευνες ερωτηματολογίου 

μέσω διαδικτύου και θεματικά discussion groups στην ιστοσελίδα του έργου). 

Στις παραγράφους που ακολουθούν παρουσιάζονται συνοπτικά τα όσων διημείφθησαν κατά 

τη διάρκεια της εκδήλωσης εν είδη πρακτικών.     

 

2.2 Συνοπτική παρουσίαση των πρακτικών της 1ης Δημόσιας 

Διαβούλευσης 

Στην 1η Δημόσια Συνάντηση Διαβούλευση συμμετείχαν οι Δημοτικές Αρχές, εκπρόσωποι του 

Δήμου, Φορέων και Σωματείων/ Οργανώσεων και απλοί πολίτες.  

Τη Διαβούλευση προλόγισε η κα Ζαφειρέλη Σπυριδούλα, Πολιτικός Μηχανικός ΠΕ, Συντονίστρια 

της Ομάδας Επίβλεψης του έργου, η οποία αφού καλωσόρισε το ακροατήριο, εστίασε: 

 Στην έννοια των ΣΒΑΚ και στους λόγους σκοπιμότητας και αναγκαιότητας εκπόνησής 

τους,  

 Στο πλαίσιο υπό του οποίου εκπονείται το ΣΒΑΚ του Δήμου Παύλου Μελά,  

 Στην αξία της συμμετοχής φορέων και πολιτών στη διαμόρφωσή του, και τέλος 

 Στην ιστορική εξέλιξη των ΣΒΑΚ από την σύλληψη της ιδέας μέχρι και την εκπόνησή τους 

στην Ευρώπη και την Ελλάδα. 

Η ομιλία της παρουσιάζεται αυτούσια αμέσως παρακάτω: 

Καλημέρα σε όλους και ευχαριστούμε που βρίσκεστε σήμερα σε αυτή τη συνάντηση για το Σχέ-

διο Βιώσιμης Κινητικότητας που θέλουμε να οργανώσουμε στο Δήμο μας. Βρεθήκαμε εδώ αρ-

χικά γιατί θέλουμε να μάθουμε όλοι μας πως θα παίρνουμε τις δημόσιες αποφάσεις που αφο-

ρούν στον δημόσιο χώρο και στον τρόπο της ζωής μας μέσα σε αυτόν το χώρο. Την αφορμή 

μας τη δίνει η εκπόνηση του Σχεδίου Βιώσιμης Κινητικότητας ή του ΣΒΑΚ όπως θα το λέμε από 

εδώ και μετά.  

Το ΣΒΑΚ του Δήμου Παύλου Μελά είναι ενταγμένο σε ευρύτερο σχεδιασμό που αφορά στο Πο-

λεοδομικό Συγκρότημα Θεσσαλονίκης (ΠΣΘ) και όλα τα στοιχεία του θα πρέπει να αλληλοσυν-

δέονται με τους υπόλοιπους δήμους και το σύστημα  μεταφορών είναι ένα ενιαίο σύστημα που 

θα εξυπηρετήσει τις ανάγκες όλης της πόλης. Γιατί, οι μετακινήσεις συνεργάζονται μεταξύ αφε-

νός μεν του Δήμου μας αφετέρου με τους άλλους Δήμους.  



1Η ΔΗΜΟΣΙΑ ΔΙΑΒΟΥΛΕΥΣΗ 

 

 Σελίδα 9  

Γι’ αυτό χρειαζόμαστε και τη συμμετοχή και των άλλων φορέων και τους ευχαριστούμε πάρα 

πολύ γιατί  είναι σήμερα μαζί μας σε αυτό το σχεδιασμό, οι εκπρόσωποι του Ινστιτούτου Μετα-

φορών, του ΟΣΕΘ, του ΟΑΣΘ, της ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ, των σωματείων Ταξί ΕΡΜΗΣ, εκπρόσωποι του 

Δήμου Ευόσμου-Κορδελιού και της Τροχαίας.  

Είναι φορείς οι οποίοι ασχολούνται με το έργο της μετακίνησης, είτε αγαθών είτε ανθρώπων, 

μέσα στο χώρο της ευρύτερης περιοχής της Θεσσαλονίκης και οι απόψεις τους είναι αυτές που 

θα μας βοηθήσουν να οργανώσουμε και το δικό μας Σχέδιο Δράσης μέσα στο Δήμο.  

Το Σχέδιο Βιώσιμης Κινητικότητας είναι στρατηγικό σχέδιο για τις ανάγκες των πολιτών και των 

επιχειρήσεων, μέσα στις πόλεις και τα προάστια τους, ώστε να διασφαλίζεται ταυτόχρονα και η 

ποιότητα ζωής. Ένα βασικό κριτήριο για την εκπόνηση του Σχεδίου είναι η ικανοποίηση των υφι-

στάμενων και των μελλοντικών αναγκών μετακίνησης προκειμένου να βελτιωθεί η ποιότητα 

ζωής στο αστικό περιβάλλον. Αναπτύσσεται με βάση τις ήδη αναπτυγμένες υφιστάμενες πρα-

κτικές σχεδιασμού και λαμβάνει υπόψη της αρχές της ολοκλήρωσης, της συμμετοχής και της 

αξιολόγησης. 

Το ΣΒΑΚ του Δήμου Παύλου Μελά προβλέπεται να καταρτισθεί με έναν ορίζοντα 20ετίας εξισορ-

ροπώντας τις ανάγκες του αστικού χώρου σε θέματα περιβαλλοντικής βιωσιμότητας, προσβα-

σιμότητας, κοινωνικής ένταξης, ασφάλειας, ποιότητας ζωής και οικονομικής αποδοτικότητας 

των δικτύων μεταφορών. Επομένως, είναι απαραίτητη προϋπόθεση για την εκτέλεση ενός απο-

τελεσματικού ΣΒΑΚ η συμμετοχή όλων των πολιτών και των εμπλεκόμενων φορέων σε όλες τις 

φάσεις της μελέτης μέσω της Διαβούλευσης και του Δικτύου Φορέων ΣΒΑΚ. 

Θα πρέπει να μας είναι όλους γνωστό ότι το τελικό σχέδιο είναι ένα στρατηγικό σχέδιο, το κείμενο 

του ΣΒΑΚ που θα καθορίσει τι πόλη θέλουμε ως προς τα θέματα κινητικότητας ανθρώπων και 

αγαθών, και δεσμεύει τις διοικήσεις του Δήμου. Αυτό γίνεται γιατί μετά την έγκριση και αποδοχή 

από το Δημοτικό Συμβούλιο αυτού του στρατηγικού σχεδίου, εγκρίνεται από το Υπουργείο Με-

ταφορών και αποτελεί πλέον το βασικό εργαλείο χρηματοδότησης των έργων αστικής ανάπτυ-

ξης και βελτίωσης του περιβάλλοντος.  

Η έννοια του ΣΒΑΚ είναι αρκετά παλιά στην Ευρώπη και έχει εφαρμοστεί σε μεγάλο αριθμό πό-

λεων έχοντας διαφορετικούς στόχους κάθε φορά. Τα αποτελέσματα αυτών των προσπαθειών 

είναι καλές πρακτικές και η αφορμή για μια στοχευμένη προσπάθεια, που έγινε από την Ευρω-

παϊκή Ένωση, η οποία απορρέει από τρία (3) γεγονότα. Το 2009 συντάσσεται το Σχέδιο Δράσης 

της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την αστική κινητικότητα, το 2010 επανέρχεται το Συμβούλιο της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης και υποστηρίζει την ανάπτυξη των ΣΒΑΚ, και στο τέλος, το 2011 με ένα 

ολοκληρωμένο κείμενο, η Λευκή Βίβλος αναφέρει «οι πόλεις που έχουν ένα συγκεκριμένο πλη-

θυσμιακό όριο θα πρέπει να ενθαρρύνονται να αναπτύσσουν ΣΒΑΚ». 

Στη χώρα μας πρώτη φορά γίνεται αναφορά το 2019 για μία ολοκληρωμένη προσπάθεια, ορ-

γανωμένη πια που θα χρησιμοποιηθεί ως εργαλείο χρηματοδότησης. Αυτή η προσπάθεια ολο-

κληρώνεται με τον Νόμο 444784 του ’2,  έναν νόμο ο οποίος έχει τίτλος «Η Ελλάδα σε κίνηση». 

Ο Δήμος μας αντιλήφθηκε αρκετά νωρίς την ανάγκη κατάρτισης του ΣΒΑΚ και χρησιμοποίησε 

τα εργαλεία χρηματοδότησης του Πράσινου Ταμείου, συνεργάστηκε με το Ινστιτούτο Μεταφο-

ρών και σήμερα εκπονεί το ΣΒΑΚ με Ανάδοχο την ένωση οικονομικών φορέων TREDIT, Συγκοι-

νωνιακές Λύσεις, Eurotec, Χρήστος Τριγκώνης.  

Προκειμένου να δοθεί η δυνατότητα σε όσο το δυνατόν περισσότερους να συμμετάσχουν στις 

διαδικασίες εκπόνησης του ΣΒΑΚ, σήμερα πραγματοποιείτε η πρώτη μας Διαβούλευση που έχει 

τίτλο «Σχεδιάζοντας μαζί για το μέλλον του Δήμου μας». Αυτή η Διαβούλευση ξεκίνησε ήδη με τα 

ερωτηματολόγια τα οποία έχουν αναρτηθεί σε αναδυόμενο παράθυρο στη σελίδα του Δήμου 

ή στη σελίδα του ΣΒΑΚ. Αφορά στη καταγραφή της άποψης των πολιτών για τις υφιστάμενες 
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συνθήκες της αστικής κινητικότητας στο Δήμο μας και τις προσδοκίες τους για την πόλη που 

θέλουμε να φτιάξουμε. 

Αυτά ήταν μια εισαγωγή για να καταλάβουμε τι είναι το ΣΒΑΚ, μια καινούρια έννοια η οποία 

πολλές φορές μας δυσκολεύει να καταλάβουμε τι είναι αυτό με το οποίο θα θέλαμε να ασχολη-

θούμε 

 

Στη συνέχεια πήρε το λόγο ο Δήμαρχος του Δήμου Παύλου Μελά, κος Δημήτριος Δεμουρτζίδης, 

ο οποίος αφού απηύθυνε χαιρετισμό στους παρευρισκόμενους εκπροσώπους φορέων και πο-

λιτών και ευχαριστίες στην Τεχνική Υπηρεσία του Δήμου και ειδικότερα στην κα Ζαφειρέλη για την 

όλη προσπάθεια μέχρι το έργο να συμβατοποιηθεί, επεσήμανε: 

 Τις ιδιαιτερότητες του Δήμου Παύλου Μελά – κομβική θέση στο ΠΣΘ, χρήσεις και οδικοί 

άξονες υπερ-τοπικού χαρακτήρα, σειρά προβλημάτων που αντιμετωπίζει 

 Την αναγκαιότητα εκπόνησης του ΣΒΑΚ, μέσω του οποίου αναμένονται στοχευμένες ρε-

αλιστικές προτάσεις για την επίλυση των προβλημάτων, οι οποίες θα γίνουν έργα που 

θα έρθουν να συμπληρώσουν την προσπάθεια που ήδη γίνεται 

 Την πρόταξη στους στόχους της Δημοτικής Αρχής, της μείωσης χρήσης των ΙΧ οχημά-

των, της αύξησης χρήσης των Μαζικών Μέσων Μεταφοράς (ΜΜΜ) και της προώθη-

σης ενναλακτικών μέσων μετακίνησης  

 Την κρισιμότητα της συμμετοχικής διαδικασίας στην εκπόνηση του ΣΒΑΚ. 

Παρακάτω παρατίθεται η ομιλία του αυτούσια: 

Καλημέρα και από εμένα, να σας ευχαριστήσω όλους για τη παρουσία σας. Πραγματικά ξεκι-

νάει το Σχέδιο Βιώσιμης Κινητικότητας και η άποψη όλων των φορέων της πόλης είναι πολύ 

χρήσιμη για να διαμορφώσουμε ένα περιβάλλον στο Δήμο μας, που θα διευκολύνει την πρό-

σβαση των πολιτών.  

Να ευχαριστήσω και να συγχαρώ τη κα Ζαφειρέλη αλλά και την Ομάδα Έργου, την Τεχνική μας 

Υπηρεσία, που ξεκίνησε αυτή τη διαδικασία. Μια διαδικασία που ξεκίνησε από τη χρηματοδότηση 

που επιδιώξαμε από το Πράσινο Ταμείο, είμαστε ένας από τους Δήμους που χρηματοδοτήθηκαν 

γι’ αυτή τη δουλειά. Ήταν επίπονη μέχρι να φτάσουμε στον τελικό ανάδοχο με τους διαγωνι-

σμούς και με ότι προβλέπονται σε όλα αυτά. Άλλα φτάσαμε σήμερα στην πρώτη μας διαβού-

λευση και είμαστε όλοι πάρα πολύ χαρούμενοι για αυτό.  

Σας καλωσορίζω λοιπόν στη 1η Δημόσια Διαβούλευση στο Σχέδιο Βιώσιμης Αστικής Κινητικότη-

τας του Δήμου Παύλου Μελά. Είμαστε ένας από τους Δήμους της χώρας που χρηματοδοτείτε 

από το Πράσινο Ταμείο για την εκπόνηση του ΣΒΑΚ το οποίο αδιαμφισβήτητα αποτελεί ένα σύγ-

χρονο ουσιαστικό εργαλείο για τη Τοπική Αυτοδιοίκηση στη προσπάθειά της να μεθοδεύσει, να 

σχεδιάσει και να πετύχει τη βελτίωση των καθημερινών μετακινήσεων ανθρώπων και αγαθών 

στον αστικό ιστό και να αντιμετωπίσει δραστικά προβλήματα άμεσα συνυφασμένα με την κυ-

κλοφοριακή οργάνωση, την κινητικότητα των πολιτών με όλα τα δυνατά μέσα μεταφοράς και 

την προσβασιμότητα στις γειτονιές του Δήμου Παύλου Μελά.  

Οι υπεύθυνοι των Τεχνικών Υπηρεσιών, η Ομάδα Έργου με τα στελέχη μας, και η Ανάδοχος Ε-

ταιρεία (η TREDIT), όπως προ-είπε και η κα Ζαφειρέλη, ξεκίνησαν συνεργαζόμενοι με φορείς και 

εξειδικευμένους επιστήμονες και κατέγραψαν το προφίλ των μετακινήσεων στην Πολίχνη, στη 

Σταυρούπολη και στην Ευκαρπία. Μεταξύ των βασικότερων προβλημάτων κινητικότητας που 

εντοπίστηκαν είναι: προβλήματα στα άτομα με μειωμένη κινητικότητα, γενικότερα στα άτομα με 

ειδικές ανάγκες, η έλλειψη σύνδεσης μεταξύ των Δημοτικών Ενοτήτων του Δήμου, δηλαδή της 

Πολίχνης, της Σταυρούπολης και της Ευκαρπίας. Ακόμα η συχνότητα των μετακινήσεων μέσα 
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από τον ΟΑΣΘ από το κέντρο προς εμάς και από εμάς προς το κέντρο, η έλλειψη δικτύου πεζο-

δρόμων, τα προβλήματα που έχουμε στα πεζοδρόμια τα γνωρίζεται όλοι. Έλλειψη ποδηλατο-

δρόμων, προβλήματα στο ωράριο τροφοδοσίας των θέσεων φορτοεκφόρτωσης των κατα-

στημάτων, στην οργανωμένη στάθμευση, κλπ.  

Φυσικά η Ομάδα ΣΒΑΚ ζήτησε από τους πολίτες να συνδράμουν στην αποτύπωση της υφιστά-

μενης κατάστασης των σημερινών, πραγματικών συνθηκών αστικής κινητικότητας και των 

προσδοκιών τους για το αύριο και την επόμενη μέρα με δύο ηλεκτρονικά ερωτηματολόγια και 

μέσω της σελίδας μας.  

Αυτή η κατάθεση απόψεων για το τι θα θέλαμε πραγματικά για το μέλλον του τόπου μας και οι 

σημαντικές έρευνες για τις μετακινήσεις, τα μέσα μεταφοράς, τα προβλήματα, τις ευκαιρίες για 

τη στρατηγική αντιμετώπιση των θεμάτων βιώσιμης κινητικότητας και βελτίωσης της ποιότητας 

ζωής των πολιτών. Αυτά είναι που μας φέρνουν κοντά στο να φτάσουμε και στις λύσεις. 

Είναι πλέον μεγάλη ανάγκη να αξιοποιήσουμε το ΣΒΑΚ, να ανταποκριθούμε στις προκλήσεις 

των καιρών και να αναζητήσουμε άμεσα λύσεις με στοχευμένες παρεμβάσεις που θα υποστη-

ρίξουν την προσπάθεια μείωσης της χρήσης των ΙΧ οχημάτων, την αύξηση της χρήσης των 

μέσων μαζικής μεταφοράς και αναζήτησης ενναλακτικών τρόπων μετακίνησης. 

Θα επαναλάβω για μία ακόμη φορά ότι βασική αρχή της Δημοτικής Αρχής είναι οι πράξεις και 

τα αποτελέσματα. Έτσι κινηθήκαμε και στο τομέα των τεχνικών παρεμβάσεων και των έργων 

υποδομής της πόλης μας και υλοποιούμε ένα σχεδιασμό που θα καλύψει αυτές τις καθημερινές 

ανάγκες κινητικότητας των κατοίκων αλλά και των επισκεπτών του Δήμου Παύλου Μελά.  

Το ΣΒΑΚ έρχεται να δώσει απαντήσεις και να αλλάξει την πόλη μας, μια πόλη που αποτελεί είσοδο 

και έξοδο στο Πολεοδομικό Συγκρότημα  Θεσσαλονίκης (ΠΣΘ), μια πόλη δίπλα στην εξωτερική 

και την εσωτερική περιφερειακή, με τρία (3) νοσοκομεία, την οδό Λαγκαδά που διέρχεται από 

την καρδία της Σταυρούπολης, τα δύο (2) πρώην στρατόπεδα. Με κομβικό ρόλο στην επόμενη 

μέρα όχι μόνο της δυτικής πλευράς της πόλης αλλά ευρύτερα, όλης της Περιφερειακής Ενότη-

τας Θεσσαλονίκης. Το ΣΒΑΚ του Δήμου Παύλου Μελά δεν εμπεριέχει μόνο όραμα, ελπίδα, προσ-

δοκίες και ευχές. Είναι πρωτίστως ένας σχεδιασμός ρεαλιστικός, ένας οδηγός ολοκληρωμένος 

που με τη συμμετοχή όλων μας έρχεται να δώσει απαντήσεις στα προβλήματα, να βελτιώσει την 

ποιότητα της ζωής μας και να τονώσει την τοπική επιχειρηματικότητα. 

Σας ευχαριστώ όλους, κα Ζαφειρέλη, αγαπητοί συνεργάτες, αγαπητοί προσκεκλημένοι, με δου-

λειά μπορούμε να βαδίσουμε με ασφάλεια στο μέλλον, να είστε καλά. 

 

Στη συνέχεια το λόγο πήρε η κα Φραγκοπούλου Αναστασία, Αντιδήμαρχος θεμάτων αρχιτε-

κτονικού σχεδιασμού, μελετών έργων & σχολικής στέγης του Δήμου Παύλου Μελά, η οποία 

έχει και την ευθύνη κατάρτισης του ΣΒΑΚ. Η κα Φραγκοπούλου εστίασε: 

 Στις δράσεις/ έργα του Δήμου με γνώμονα τη βιώσιμη αστική κινητικότητα που έχουν 

ήδη ολοκληρωθεί ή που βρίσκονται σε εξέλιξη, αλλά και αυτά που προγραμματίζονται 

προς άμεση υλοποίηση 

 Στα μέτρα & πολιτικές που ο Δήμος στοχεύει, προκειμένου να προωθήσει την εναλλα-

κτική μετακίνηση με ενεργά μέσα μεταφοράς (ποδήλατο & μετακίνηση πεζή), την οργά-

νωση της στάθμευσης (ιδιωτικών οχημάτων & οχημάτων τροφοδοσίας) και την ασφά-

λεια στις μετακινήσεις ιδιαίτερα των ευάλωτων ομάδων πολιτών 

 Στην πρόθεση του Δήμου για αναδιανομή του δημόσιου χώρου στους οδικούς άξονες 

ιδιαίτερα αυτούς με μεγάλες διατομές, προκειμένου να διατεθεί χώρος σε ποδηλάτες και 

πεζούς, ενώ ταυτόχρονα θα μειωθούν οι επιτρεπόμενες ταχύτητες των μηχανοκίνητων 

οχημάτων 
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 Στην αναγνώριση της ανάγκης δημιουργίας λωρίδων αποκλειστικής κίνησης λεωφο-

ρείων με στόχο τη βελτίωση των παρεχόμενων υπηρεσιών των υφιστάμενων Αστικών 

Συγκοινωνιών, αλλά και της δημιουργίας Δημοτικής Συγκοινωνίας που θα συνδέει με-

ταξύ τους τις τρεις (3) Δημοτικές Ενότητες του Δήμου. 

Παρακάτω παρατίθεται η πλήρης ομιλίας της: 

Να σας καλωσορίσω και εγώ στο χώρο μας, στο Δήμο μας. Ελπίζω σε μία μελλοντική συνερ-

γασία η οποία θα επιφέρει σημαντικά αποτελέσματα για το Δήμο αλλά και για ολόκληρη τη 

Θεσσαλονίκη.  

Θα ξεκινήσω με μία μικρή εισαγωγή για το Δήμο μας. Θέλω να τονίσω ότι ο Δήμος Παύλου 

Μελά είναι από τους μεγαλύτερους Δήμους της χώρας, είναι ο 17ος Δήμος της Ελλάδος και ο 

3ος μεγαλύτερος στο Πολεοδομικό Συγκρότημα Θεσσαλονίκης (ΠΣΘ) μετά το Δήμο Θεσσαλονί-

κης και το Δήμο Ευόσμου-Κορδελιού.  

Ο πληθυσμός του αγγίζει τις 100.000 και η έκταση του είναι πάρα πολύ μεγάλη, στα 23,5 χιλιάδες 

στρέμματα. Οπότε καταλαβαίνεται ότι είναι ένας Δήμος που έχει ένα ευρύ φάσμα εργασιών και 

ουσιαστικά δέχεται πάρα πολλές παρεμβάσεις όσον αφορά στη μορφή του και το πρόσωπό 

του. Ο Δήμος Παύλου Μελά όπως σας είπα είναι ένας από τους μεγαλύτερους Δήμους της 

χώρας που έχει δεχθεί μεγάλο βάρος από την περιβαλλοντική όχληση που επιφέρει η κυκλοφο-

ρία αλλά και η απόδοση χρήσεων γης εντός του αστικού ιστού για ρυπογόνες μονάδες παρα-

γωγής.  

Τα πράγματα δείχνουν να χειροτερεύουν σε ότι αφορά την καθημερινότητά μας. Όπως ξέρετε 

όλοι έχουμε πάρα πολλή κίνηση, θόρυβο, λίγες θέσεις στάθμευσης που δεν επαρκούν για τους 

πολίτες, έλλειψη ποδηλατοδρόμων, έλλειψη μεγάλων πεζοδρομίων, έλλειψη ελεύθερων χώρων 

και γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο στη συγκεκριμένη στιγμή ερχόμαστε να σχεδιάσουμε την πόλη 

μας.  

Ο συλλογικός σχεδιασμός του οράματος για το μέλλον της πόλης μας, τα μελλοντικά σενάρια 

σε υποδομές και μέτρα που θέλουμε να δούμε να υλοποιούνται στα επόμενα χρόνια αλλά κυ-

ρίως η αλλαγή της κουλτούρας μας ως χρήστες του δημόσιου χώρου και του οδικού δικτύου 

με στόχο τη βελτίωση της ποιότητας ζωής, τη διευκόλυνση της καθημερινότητας και την προ-

στασία του περιβάλλοντος, θα πραγματοποιηθεί μέσα από συγκεκριμένες δράσεις. Για αυτό το 

λόγο υιοθέτησε και ο Δήμος μας την ιδέα του Σχέδιου Βιώσιμης Αστικής Κινητικότητας, το λεγό-

μενο ΣΒΑΚ. 

Το Σχέδιο Βιώσιμης Αστικής Κινητικότητας ουσιαστικά θα πραγματοποιηθεί σε δύο βασικούς ά-

ξονες. Ο πρώτος άξονας έχει άμεση σχέση με τη βιώσιμη αστική κινητικότητα. Στοχεύουμε όπως 

είπαμε σε παρεμβάσεις, έργα και στρατηγικές προτεραιότητες του Δήμου Παύλου Μελά με 

σκοπό την ενίσχυση της βιώσιμης αστικής κινητικότητας.  

Ο δήμος Παύλου Μελά όπως προαναφέρθηκε αποτελείται από τρείς Δημοτικές Ενότητες, της 

Πολίχνης, της Σταυρούπολης και της Ευκαρπίας, οι οποίες δρουν μεμονωμένα αλλά μπορούν 

να διασυνδεθούν μεταξύ τους προσδίδοντας τη δυνατότητα εκ νέου πολεοδομικής οργάνωσης 

του Δήμου. Στο Δήμο έχουμε μεγάλους χώρους, καταρχήν έχουμε τη μελλοντική επέκταση του 

ΜΕΤΡΟ που αναμένεται να δημιουργήσει νέες συνθήκες κινητικότητας. Και έχουμε και ένα γεω-

γραφικό ανάγλυφο που ουσιαστικά ευνοεί τη μετακίνηση με ποδήλατο. Και εδώ θέλω να πω ότι 

ήδη ο Δήμος έχει στο σχεδιασμό του τη δημιουργία δύο ποδηλατοδρόμων, σε δύο περιοχές της 

Δημοτικής Ενότητας Πολίχνης, στην περιοχή Π16, σε μία καινούρια περιοχή όπου μπορεί  να 

υλοποιηθεί ανεμπόδιστα ένας ποδηλατόδρομος, και στην είσοδο της πόλης από τα νοσοκομεία 

που όλοι λίγο πολύ τα γνωρίζετε στην οδό Αγίου Ευγενίου Τραπεζούντος, όπου ουσιαστικά θα 

γίνει ανάπλαση της περιοχής και σύνδεση της με το κέντρο της πόλης. Και εκεί ευνοούν οι συν-

θήκες ώστε να δημιουργηθεί ένας ποδηλατόδρομος.  
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Επίσης όσον αφορά την περιοχή μας έχουμε μεγάλους χώρους υπερτοπικής σημασίας, που 

ουσιαστικά επιδέχονται αστικές αναπλάσεις, όπως είναι το Μητροπολιτικό Πάρκο του Παύλου 

Μελά που είναι έκτασης 330 στρεμμάτων και όπως ξέρετε πολύ καλά έχουνε ξεκινήσει οι εργα-

σίες. Μάλιστα οι εργασίες που αφορούν στον περιβάλλοντα χώρο και μπορούμε να λάβουμε 

υπόψιν μας όλες αυτές τις παραμέτρους σχετικές με το ΣΒΑΚ θα υλοποιηθούν μέχρι το Σεπτέμ-

βρη του 2023. Άρα έχουμε μπροστά μας μία μεγάλη πρόκληση όσον αφορά έναν χώρο που 

είναι υπερτοπικής σημασίας αλλά ουσιαστικά απευθυνόμαστε και σε χώρους που είναι πάρκα 

γειτονιάς, όπως είναι οι αναπλάσεις πλατειών, οδών, οι παιδικές χαρές που ήδη υλοποιούνται 

και θα έχετε δει πολλοί και στο διαδίκτυο την παιδική χαρά της Τζένη Καρέζη που αποτελεί ένα 

κόσμημα για τη Θεσσαλονίκη και για το Δήμο μας.  

Παιδικές χαρές οι οποίες σχεδιάζονται με γνώμονα το περιβάλλον, την επαφή του παιδιού με το 

περιβάλλον και την προσβασιμότητα σε άτομα με ειδικές ανάγκες. Στοχεύουμε στη διαπλάτυνση 

υφιστάμενων πεζοδρομίων καθώς επίσης και στη κατασκευή νέων πεζοδρομίων. 

Εδώ μπορούμε να δούμε και άλλους μεγάλους χώρους στους οποίους πραγματοποιήθηκαν 

αναπλάσεις με στόχο την καλύτερη ποιότητα ζωής των κατοίκων.  

Αριστερά βλέπετε το πάρκο της Νικόπολης το οποίο κατασκευάστηκε σε μια έκταση 5,5 στρεμ-

μάτων. Μέσα από δημοσιεύματα διάβασα ότι αύξησε το ποσοστό πρασίνου ανά κάτοικο κατά 

200% στην περιοχή της Νικόπολης. Δηλαδή, είναι ένα σημαντικό έργο και νομίζω ότι είναι από-

δειξη ότι όταν πραγματικά θα υλοποιηθεί και το ΣΒΑΚ και θα έχει ορίζοντα στις κατασκευές των 

έργων, θα μπορέσουμε να κάνουμε πολύ σημαντικά πράγματα τα οποία θα ανταποκρίνονται 

στις ανάγκες των πολιτών.  

Έχουμε την ανάπλαση της Πλατείας του Αγίου Κωνσταντίνου που είναι στη περιοχή της Ευκαρ-

πίας και την ανάπλαση της Πλατείας Ελευθερίας και του περιβάλλοντα αστικού χώρου στη Σταυ-

ρούπολη, στη περιοχή της Ηλιούπολης. Μπορείτε να δείτε εδώ κάποιους άλλους χώρους, στο 

κέντρο είναι η παιδική χαρά της Τζένη Καρέζη όπως προανέφερα στην οποία έγινε μια εκδήλωση 

που συμμετείχαν όλα τα παιδιά και ευχαριστήθηκαν το χώρο. Και υπάρχουν και αναπλάσεις, 

που προέρχονται από τις προηγούμενες διοικήσεις, γιατί ο Δήμος πρέπει να ξέρουμε ότι αποτε-

λεί μια συνέχεια, όπως είναι η ανάπλαση της οδού Μακρυγιάννη ή η δημιουργία κόμβου στην 

περιοχή της Πολίχνης στη συμβολή των οδών Μαυρομιχάλη και Αρκαδίου, η οποία συνδέεται 

με τον κυκλοφοριακό κόμβο που ουσιαστικά υλοποιήσαμε στην οδό Αγνώστου Στρατιώτου, 

Ολυμπιονίκη Καρυπίδη και Παπάφη που είναι ο δρόμος που οδηγεί στην έξοδο της πόλης προς 

τον περιφερειακό και ο οποίος θα συνδεθεί με την αναβάθμιση της οδού Ευγενείου Τραπεζού-

ντος που ήδη έχει υπογραφεί σύμβαση έργου και θα υλοποιηθεί άμεσα.  

Μέσα από το ΣΒΑΚ θα προσπαθήσουμε να προωθήσουμε και τις εναλλακτικές μετακινήσεις. 

Ουσιαστικά είναι η πρώτη φορά που ο Δήμος μας θα συμμετέχει σε καμπάνια ενημέρωσης και 

ευαισθητοποίησης των πολιτών στην Ευρωπαϊκή Εβδομάδα Κινητικότητας που διοργανώνεται, 

και αυτό δείχνει πραγματικά το στόχο μας και το όραμά μας για την πόλη.  

Θέλουμε να αναπτύξουμε μια νέα πολιτική στάθμευσης που θα έχει σαν στόχο τη διάθεση δη-

μοτικών οικοπέδων για ελεύθερη στάθμευση, τη χωροθέτηση θέσεων στάθμευσης δικύκλων 

καθώς επίσης και τη χωροθέτηση θέσεων φορτοεκφόρτωσης. Στοχεύουμε στη βελτίωση του 

επιπέδου ασφάλειας των μετακινήσεων και κυρίως στη δημιουργία κατάλληλων συνθηκών με-

τακίνησης γύρω από τις σχολικές μονάδες όπου οι κίνδυνοι διέλευσης των παιδιών είναι πολύ 

μεγάλοι. 

Ουσιαστικά η βιώσιμη αστική κινητικότητα έχει πολλή μεγάλη σχέση και με τους οδικούς άξονες 

που διασχίζουν το Δήμο. Είμαστε ένας Δήμος που περικλείεται από μεγάλους οδικούς άξονες, 

όπως είναι η οδός Μαρίνου Αντύπα, η οδός Λαγκαδά, η οδός Ανδρέα Παπανδρέου, για την 
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οποία έχουμε υπογράψει προγραμματική σύμβαση με τον Δήμο Νεάπολης και ουσιαστικά έχει 

ξεκινήσει η μελέτη για την ανάπλαση όλης της οδού. Η οδός Μαρίνου Αντύπα είναι ουσιαστικά 

η οδός Δενδροποτάμου που συνδέει το Δήμο Παύλου Μελά με το κέντρο της πόλης και επειδή 

είναι ένας δρόμος που έχει πολλή μεγάλη διατομή θα μπορούσαμε να κάνουμε παρεμβάσεις 

ώστε να δημιουργηθούν και ποδηλατόδρομοι σε αυτόν το δρόμο όπως επίσης να δημιουργη-

θούν πυρήνες πρασίνου για να μειωθεί και η διατομή των αυτοκινήτων και να έχουμε μείωση 

της ταχύτητας επειδή συμβαίνουν πολλά ατυχήματα και να υπάρχει και άμεση πρόσβαση των 

ποδηλάτων με το κέντρο και των πολιτών. Καθώς επίσης και η οδός Λαγκαδά, ένας δρόμος 

πολύ μεγάλος όπου διέρχονται περίπου 10 λεωφορειακές γραμμές και θα μπορούσαν να δη-

μιουργηθούν λεωφορειο-λωρίδες που θα μπορούσαν να βοηθήσουν τη μετακίνηση των πολι-

τών και ουσιαστικά θα αναβαθμίσουν και το επίπεδο κίνησης των οχημάτων γιατί θα υπάρχουν 

ελεύθερες λεωφορειακές γραμμές.  

 

Είπαμε για τη λειτουργία της Δημόσιας Αστικής Συγκοινωνίας που ουσιαστικά μπορεί να περι-

λαμβάνει λωρίδες αποκλειστικής κίνησης λεωφορείων, να έχουμε αντικαταστάσεις στεγάστρων 

στις στάσεις των λεωφορείων. Επίσης, θα μπορέσουμε ίσως να σχεδιάσουμε και να υλοποιή-

σουμε και μία γραμμή που να συνδέει της τρείς (3) Δημοτικές Ενότητες του Δήμου.  

Παρόλο που από το Δήμο διέρχονται τόσες γραμμές αστικών λεωφορείων δεν υπάρχει μία 

γραμμή που τις τρείς (3) Δημοτικές Ενότητες με αποτέλεσμα ένας δημοτικός πολίτης που για 

οποιοδήποτε λόγο θέλει να μετακινηθεί στην αγορά, στις υπηρεσίες από τη μια Δημοτική Ενό-

τητα στην άλλη, να πρέπει να το κάνει είτε πεζός είτε χρησιμοποιώντας δύο (2) ή τρεις (3) λεω-

φορειακές γραμμές. Άρα αυτό είναι ένα σημαντικό ζήτημα που πρέπει να το δούμε.  

Επίσης πρέπει να εστιάσουμε στους χρόνους όπου σταθμεύουν τα φορτηγά αυτοκίνητα για τις 

εμπορευματικές μεταφορές. Θα δημιουργήσουμε νέες θέσεις φορτοεκφόρτωσης όπου και όταν 

χρειαστεί για να υπάρχει γενικά μια ενιαία πολιτική σε ότι αφορά τα βαρέα οχήματα στην περιοχή 

μας.  

Κλείνοντας θα ήθελα να σας ευχαριστήσω για τη προσοχή σας. Για μας ο σχεδιασμός της βιώ-

σιμης αστικής κινητικότητας είναι ένα πάρα πολύ σημαντικό έργο, που θα συνοδεύει όλες τις 

μελέτες και τα μελλοντικά έργα του Δήμου. Θέλω να τονίσω ότι χωρίς τη συμβολή των υπηρε-

σιών του Δήμου, του Τμήματος Σχεδιασμού και Προγραμματισμού, του Τμήματος Δημοσίων 

Σχέσεων, αλλά κυρίως χωρίς τη συμβολή της Τεχνικής Υπηρεσίας και του επιστημονικού προ-

σωπικού της, δεν μπορεί να υλοποιηθεί τίποτα. Μπορεί εμείς να έχουμε τη πολιτική βούληση και 

θέληση αλλά εμείς είμαστε αιρετοί, αναλώσιμα προϊόντα και αυτοί ουσιαστικά που σχεδιάζουν 

το μέλλον της πόλης με τη δική μας «επίβλεψη και καθοδήγηση» είναι οι επιστήμονες. Στην προ-

κειμένη περίπτωση οι επικεφαλής, η κα Ζαφειρέλη και ο κος Δανιήλ, που τους ευχαριστώ πάρα 

πολύ, καθώς επίσης και τη Διευθύντρια της Τεχνικής Υπηρεσίας, την κα Παπαδιαμαντή, που έχει 

τη γενική επίβλεψη όλου αυτού του εγχειρήματος. Που μαζί με τον κο Απόστολο Μπιζάκη, τον 

εκπρόσωπο της TREDIT, πιστεύω ότι θα καταλήξουμε σε πολύ σημαντικά αρχικά συμπεράσματα 

και στη συνέχεια αποτελέσματα, τα οποία θα εφαρμόσουμε στη πράξη και θα αναβαθμίσουμε 

την περιοχή.  

Και ο μύθος ότι οι δυτικές συνοικίες είναι ένα βήμα πίσω από την υπόλοιπη Θεσσαλονίκη, μέσω 

του στρατοπέδου Παύλου Μελά και τα υπόλοιπα έργα θα αποδείξουμε ότι παραμένει μύθος. Οι 

προκλήσεις προέρχονται από τα δυτικά και έχουν πολύ μεγάλο και ευρύ φάσμα δυνατοτήτων 

για να αναπτύξουμε την πόλη μας. Σας ευχαριστώ πολύ. 
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Στη συνέχεια το λόγο πήρε ο κος Μπιζάκης Απόστολος, Πρόεδρος & Διευθύνων Σύμβουλος 

της εταιρείας TREDIT Α.Ε. εκ μέρους του Αναδόχου, Συντονιστής του έργου, του οποίου η πα-

ρουσίαση παρατίθεται στο Παράρτημα 4.8. 

 

Μετά την παρουσίαση του κου Μπιζάκη Απόστολου δόθηκε βήμα στους παρευρισκόμενους 

εκπροσώπους φορέων και οργανώσεων/ συλλόγων και πολίτες για κατάθεση απόψεων και 

προβληματισμών, και ερωτημάτων. 

Το λόγο πήραν κατά σειρά οι ακόλουθοι: 

 

Πολίτης του Δήμου 

 

Έκανε την εξής τοποθέτηση: 

Ως πολίτης του Δήμου θα ήθελα να ζητήσω μια διαδημοτική συνεργα-

σία. Δηλαδή, μετακινούμενη πεζή είτε με αυτοκίνητο ας πούμε στην οδό 

Καραολή που είναι μια βεβαρημένη και κεντρική οδός και εξυπηρετεί 

βαρέα οχήματα όλου του ΠΣΘ, βλέπουμε ότι δεν υπάρχουν παρεμβά-

σεις είτε για την ασφαλή μετακίνηση των πεζών, για παράδειγμα για να 

περάσουν το δρόμο, κάποιες έξυπνες διαβάσεις για να τονίζεται το πέ-

ρασμα του πεζού. Θα ήθελα επίσης να δω περισσότερες κυκλικές πε-

ριαγωγές ώστε να υπάρχει μια πιο συνεχής ροή των αυτοκινήτων. 

Αυτή τη στιγμή βλέπουμε να υπάρχουν συνεχώς σταματημένα αυτοκί-

νητα, να εκπέμπουν διάφορα καυσαέρια και όλα αυτά να επιβαρύνουν 

το περιβάλλον χωρίς να υπάρχει κίνηση αυτοκινήτων. 

Απάντηση δόθηκε από την κα Ζαφειρέλη Σπυριδούλα, η οποία επισή-

μανε ότι γνωρίζουν τα θετικά αποτελέσματα των κυκλικών κόμβων και 

γι’ αυτό το λόγο έχουν ξεκινήσει να κοιτάνε όλες τις περιοχές του Δήμου 

σε αυτό το πλαίσιο. Ανέφερε ότι, για την οδό Καραολή η μελέτη είναι 

πιο σύνθετη, αλλά την έχουν υπόψη τους. Τέλος, σχολίασε ότι, όσον 

αφορά στην οδό Μαρίνου Αντύπα έχουν κάνει μετρήσεις και τη μελέτη 

σκοπιμότητας, διότι είναι ένα καλός δρόμος για περπάτημα που συν-

δέει το Δήμο Παύλου Μελά με άλλους Δήμους. 

Κα Μαρία, κάτοικος 

& πολεοδόμος 

Έκανε την εξής τοποθέτηση: 

Η περιοχή της Νικόπολης στην οποία ο μοναδικός δρόμος εισόδου-

εξόδου της περιοχής είναι η Ωραιοκάστρου, δεν είναι σωστά διανοιγ-

μένη. Η Νικόπολη έχει μεγάλα προβλήματα που γνωρίζουμε όλοι, δεν 

είναι προσβάσιμη προς όλους τους πολίτες και για αυτό πρέπει να 

ληφθεί σοβαρά υπόψη το τι πρέπει να γίνει στην περιοχή της Νικόπο-

λης, όσον αφορά στη μετακίνηση των ανθρώπων. 

Δόθηκαν οι εξής απαντήσεις: 

Από την Τεχνική Υπηρεσία, η κα Μίνα, ανέφερε ότι για να διανοιχθεί 

ένας δρόμος πρέπει να έχουν αρθεί όλα τα πολεοδομικά προβλήματα. 

Δηλαδή, τα ρυμοτομούμενα οικόπεδα να έχουν αποζημιωθεί με τέτοιο 

τρόπο ώστε οι ίδιοι να μετακινήσουν τις περιφράξεις τους. Άρα πρέπει 

πρωτίστως να συνεργάζονται όλες οι σχετικές υπηρεσίες και στη συ-

νέχεια να περάσουν σε αποφάσεις. Στο συγκεκριμένο δρόμο ακόμα 

δεν έχουν λυθεί τα προβλήματα, ούτε έχουν αρθεί οι απαγορεύσεις, 
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παρά τις συνεχείς προτάσεις ώστε να γίνουν πιο σωστά η κυκλοφο-

ριακή είσοδος στην πόλη. Τέλος υπογράμμισε ότι θα δοθεί μια προτε-

ραιότητα στα προβλήματα που είναι σημαντικότερα κατά τη διοίκηση 

του Δήμου. 

Η κα Ζαφειρέλη Σπυριδούλα τόνισε ότι η επιβάρυνση της Νικόπολης 

προέρχεται κυρίως από οχήματα βαριάς κυκλοφορίας. Μέσα από το 

ΣΒΑΚ θα διερευνηθεί η διακοπή της κυκλοφορίας αυτής, η βαριά κυ-

κλοφορία να φύγει περιφερειακά, ώστε να γίνει άλλη κυκλοφοριακή 

διαχείριση στο χώρο της Νικόπολης. 

Η κα Φραγκοπούλου Αναστασία, συμπλήρωσε ότι η περιοχή είναι από 

τις αναπτυσσόμενες περιοχές και ότι συμφωνεί να δοθεί προτεραιό-

τητα στις κατοικημένες περιοχές και από εκεί και πέρα να δοθούν και οι 

απαραίτητες αποζημιώσεις. 

Κα Μπέσα, εκ μέ-

ρους της Περιφέ-

ρειας και της Ο-

ΧΕΒΑ 

Έκανε την εξής τοποθέτηση: 

Η Περιφέρεια πάντα έχει τη διάθεση να συμμετέχει και να βοηθά τις προ-

σπάθειες των ΣΒΑΚ. Τόνισε τη σημασία του forum, με δεδομένη τη δέ-

σμευση κάθε Δήμου για ένα τοπικό ΣΒΑΚ, η Περιφέρεια προσπαθεί να 

λειτουργήσει σαν «ομπρέλα». Τόνισε την αναγκαιότητα ύπαρξης των 

σηματοδοτούμενων κόμβων και επισήμανε τα τοπόσημα υπερ-τοπι-

κού χαρακτήρα που έχει ο Δήμος, όπως το Μητροπολιτικό Πάρκο και 

τη Μονή Λαζαριστών, που αναμένεται να έλξουν σημαντικό πλήθος 

μετακινήσεων οπότε και πρέπει να υποστηριχτούν με τον καλύτερο δυ-

νατό τρόπο. 

Κος Θεοδοσιάδης 

Τάκης 

Έκανε την εξής τοποθέτηση: 

Όλα τα προβλήματα έχουν πολιτική διάσταση και εξαρτώνται από την 

εκάστοτε Κυβέρνηση. Τι γίνεται με τη συνέχιση του έργου στην οδό Λα-

γκαδά; Γιατί εν μέρει λύθηκε το πρόβλημα στα όρια του πρώην Δήμου 

Σταυρούπολης, αλλά από εκεί και μετά το πρόβλημα συνεχίζεται μέχρι 

το Βαρδάρη. Σε ποιο πρόγραμμα θα ενταχθεί η λύση του προβλήμα-

τος αυτού; Η συνεργασία με του άλλους Δήμους, ιδίως τους γειτονι-

κούς, είναι πολλή σημαντική. Η έλλειψη πολιτικής και τα προβλήματα 

όσον αφορά στη χρήση των δημόσιων χώρων από τα πεζοδρόμια 

μέχρι τα πάρκα, είναι γεγονός. Τεράστια είναι τα προβλήματα με τις λε-

ωφορειακές γραμμές του ΟΑΣΘ στα δρομολόγια του Δήμου και τρο-

μερή η καθυστέρηση του ΜΕΤΡΟ. 

Δόθηκαν οι εξής απαντήσεις: 

Η κα Φραγκοπούλου Αναστασία, ανέφερε ότι όντως υπάρχει το θέμα 

της πολιτική πίεσης ιδίως στο θέμα του ΜΕΤΡΟ και η καθυστέρηση της 

επέκτασης της δυτικής γραμμής. Υπογράμμισε ότι πρέπει να υπάρξει 

πίεση από παντού ώστε να γίνει ταχύτερη η ανάπτυξη του ΜΕΤΡΟ στα 

δυτικά για να μπορέσει να διαμοιραστεί ο φόρτος των μετακινούμενων 

από τον ΟΑΣΘ και τα ΤΑΞΙ. Τέλος τόνισε ότι ο βασικός στόχος των ΣΒΑΚ 

είναι και η αλλαγή της νοοτροπίας των πολιτών όσον αφορά στους 

δημόσιους χώρους. 
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Η κα Ζαφειρέλη, συμφώνησε στην αναγκαιότητα του ΜΕΤΡΟ στα δυ-

τικά και ανέφερε ότι μέσω του ΣΒΑΚ θα υπάρξει αυτή η πίεση στους 

Δημάρχους και του υπεύθυνους της πραγματοποίησης του έργου του 

ΜΕΤΡΟ. Επιπλέον, σημείωσε ότι οι λύσεις όσον αφορά στην έντονη κυ-

κλοφοριακή ροή θα δοθούν αναλόγως με το τι αρμόζει στο κάθε ση-

μείο. 

Ο κος Απόστολος Μπιζάκης, ανέφερε ότι όταν πρόκειται για δίκτυα 

πόλεων ή μητροπόλεων πρέπει να γίνουν διαφορετικές μελέτες που θα 

βλέπουν τα πράγματα ως σύνολο. Τόνισε ότι δεν γίνεται να απαιτηθεί 

από τον ΟΑΣΘ η δημιουργία δρομολογίων. Τέλος, υπογράμμισε ότι 

πρέπει να υπάρξει συμβιβασμός και μία συγκεκριμένη κατανομή για να 

μπορέσουμε να έχουμε αυτά που προσφέρει το ΣΒΑΚ. Και ότι δεν πρέ-

πει να θεωρούμε κάποιο από τα εργαλεία βοήθειας της κίνησης καλύ-

τερο από κάποιο άλλο. 

κα Κωνσταντίνα 

Μαργαρίτη – ΑΤ-

ΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ 

 

Έκανε την εξής τοποθέτηση: 

Από το 2018 είχε ξεκινήσει μια διαδικασία για την πρόσκληση συμβού-

λου μελέτης του ΜΕΤΡΟ για τη δυτική γραμμή. Μέχρι στιγμής όμως δεν 

έχει ξεκινήσει η μελέτη και δεν υπάρχει ακριβής χάραξη της γραμμής. Τα 

ερωτηματολόγια βοηθούν στο να βρεθούν καλύτερες λύσεις. 

Κοσμίδης Μάκης – 

Προέδρος Τοπικού 

Συμβουλίου Πολί-

χνης 

 

Έκανε την εξής τοποθέτηση: 

Ίσως χρειαστεί να δημιουργηθούν οι προϋποθέσεις ακόμα και αν οι 

διάφορες μετρήσεις δεν δείξουν ότι χρειάζονται αλλαγές. Η συνεργα-

σία μεταξύ όλων των φορέων αλλά και των πολιτών είναι εξαιρετικά 

σημαντική, αλλά μεγάλη σημασία έχει και η σωστή ενημέρωση των 

νέων όσο αναφορά στα ΣΒΑΚ και γενικότερα στη βιωσιμότητα, αφού 

είναι το μέλλον των Δήμων και πρέπει να ληφθεί υπόψη πως και που 

μετακινούνται μιας και είναι ένα μεγάλο ποσοστό του πληθυσμού. 
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4. ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ 
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4.1 1ο ηλεκτρονικό ερωτηματολόγιο 
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4.2 Λογότυπο έργου & σλόγκαν 
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4.3 1η έκδοση ενημερωτικών φυλλαδίων 
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4.4 Αφίσα του έργου 
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4.5 Roll Up του έργου 
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4.6 Πρόσκληση 1ης Δημόσιας Διαβούλευσης 
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4.7 Ατζέντα 1ης Δημόσιας Διαβούλευσης 
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4.8 Παρουσίαση Αναδόχου 1ης Δημόσιας Διαβούλευσης 

 



ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ 

 

 Σελίδα 37  



Οργάνωση & Συμπεράσματα 1ης Διαβούλευσης (1-Π2-2 έως 1-Π2-8 & 1-Π4) 

Σελίδα 38  



ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ 

 

 Σελίδα 39  



Οργάνωση & Συμπεράσματα 1ης Διαβούλευσης (1-Π2-2 έως 1-Π2-8 & 1-Π4) 

Σελίδα 40  



ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ 

 

 Σελίδα 41  



Οργάνωση & Συμπεράσματα 1ης Διαβούλευσης (1-Π2-2 έως 1-Π2-8 & 1-Π4) 

Σελίδα 42  



ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ 

 

 Σελίδα 43  



Οργάνωση & Συμπεράσματα 1ης Διαβούλευσης (1-Π2-2 έως 1-Π2-8 & 1-Π4) 

Σελίδα 44  



ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ 

 

 Σελίδα 45  



Οργάνωση & Συμπεράσματα 1ης Διαβούλευσης (1-Π2-2 έως 1-Π2-8 & 1-Π4) 

Σελίδα 46  



ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ 

 

 Σελίδα 47  



Οργάνωση & Συμπεράσματα 1ης Διαβούλευσης (1-Π2-2 έως 1-Π2-8 & 1-Π4) 

Σελίδα 48  



ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ 

 

 Σελίδα 49  



Οργάνωση & Συμπεράσματα 1ης Διαβούλευσης (1-Π2-2 έως 1-Π2-8 & 1-Π4) 

Σελίδα 50  



ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ 

 

 Σελίδα 51  



Οργάνωση & Συμπεράσματα 1ης Διαβούλευσης (1-Π2-2 έως 1-Π2-8 & 1-Π4) 

Σελίδα 52  



ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ 

 

 Σελίδα 53  

  



Οργάνωση & Συμπεράσματα 1ης Διαβούλευσης (1-Π2-2 έως 1-Π2-8 & 1-Π4) 

Σελίδα 54  

4.9 2ο ηλεκτρονικό ερωτηματολόγιο 
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